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Zápis z LXII. řádného zasedání Náčelnictva Junáka 

 
Praha, 3. - 4. prosince 2011 

Zahájení jednání: sobota 9.00 hodin  
Ukončení: neděle 13.00 hodin 
Počet přítomných s právem hlasovat: v sobotu 27, v neděli 26 

Náčelnictvo bylo usnášeníschopné. 
  

Sobota 3. 12. 2011 
 

Zahájení a schválení programu jednání 

Br. náčelník zahájil jednání NJ. Přivítal nové zástupce krajů – Kateřinu Jonášovou - Monťu za 
Plzeňský kraj a Jiřího Matouška - Sirku za Zlínský kraj.  

Po té seznámil členy NJ s navrženým programem jednání. Br. Vokoun - Medvěd přednesl návrh na 
předsunutí Zprávy PS NJ pro rozpočet projednávání materiálu k Rozpočtu 2012. Program jednání byl 
s navrženou změnou schválen. 

 
Zpráva NJ 

Br. Baláš - Čiča uvedl materiál a dal prostor k dotazům.  

Na základě připomínky br. Cvrčka - Vezíra, že stávající termín červnového NJ koliduje s celostátní 
akcí Navigamus 2012, byl termín červnového jednání přesunut na 15. – 17. 6. 2012. 

Br. Tarant - Majkl apeloval na jednotlivé pracovní skupiny NJ, aby se snažily dodržet své 
harmonogramy a seznámil členy NJ s nastavením pravidel, která budou přispívat k tomu, aby se NJ 
dařilo dodržovat schválený plán práce. 

 

Zpráva PS NJ pro rozpočet 

Ses. Záchová - Beny uvedla materiál; PS NJ dostala úkol, aby ve spolupráci s ekonomickým 
oddělením KÚJ našla způsob, aby informace o čerpání rozpočtu byly přístupné a srozumitelné i pro 
laiky.  

Informace o čerpání rozpočtu ve formě kontingenčních tabulek je velmi názorné a vypovídající, může 
být k dispozici kdykoli na požádání a neklade na KÚJ téměř žádné požadavky (časové, personální).  

Po té br. Dvořák-Rejpal seznámil členy NJ s tím, jak s takto upraveným rozpočtem pracovat. 

 

Strategie potencionálně kritických akcí 

Br. Přidal - Chrosťa uvedl materiál – důvodem změny názvu je skutečnost, že se pracovní skupina 
chce zabývat nikoli každou velkou akcí, ale zaměřit se na akce potencionálně problémové. NJ materiál 
už vidělo v březnu 2011. Nyní je materiál předložen v doplněném znění.  

Br. Kupka - Dick doplnil, že některé věci už běží a schválení je dalším krokem, který věc posune 
k vlastní realizaci. Na dotaz br. Dvořáka - Rejpala dále uvedl, že doporučení obsažená v materiálu 
nebudou dogmaty, ale opravdu doporučeními, která budou při rozhodování zohledňována.  

Členové NJ zkonstatovali, že předložený materiál dává pořadatelům zároveň určitý „prostor“ 
s ohledem na rozmanitost jednotlivých akcí a považují toto za správné. 



Br. Baláš - Čiča doporučil do materiálu doplnit úvod, který by vysvětloval smysl materiálu 
a osvětloval jeho dikci.  

Po ukončení diskuze přistoupilo NJ ke hlasování.  

 

NJ schvaluje v druhém čtení Strategii potencionálně kritických akcí a ukládá VRJ ve spolupráci 

s Pracovní skupinou NJ pro velké akce podniknout potřebné kroky k  její postupné realizaci. NJ 

děkuje všem, kteří se na vytvoření této strategie podíleli. 

 

 
Rodinný skauting 

Br. Kupka - Dick seznámil NJ s předloženým materiálem, na jehož přípravě má velký podíl 
br. Konečný - Flek.  

Materiál si klade za cíl popsat témata rodinného skautingu v Junáku s cílem určit jeho vhodnou 
podobu a podporu, kterou by měl v rámci Junáka mít.  

Na dotazy ohledně právní odpovědnosti br. Kupka uvedl, že zodpovědní jsou v případě rodinného 
skautingu rodiče, pokud není určeno jinak.  

V následné diskuzi zaznělo několik připomínek (definice cílové skupiny v předloženém materiálu, 
otázka jak dalece jsou reálné v analýze uvedené výpočty) a dále se týkala především znění a výkladu 
navrhovaného usnesení – tj. zda po jeho schválení je i nadále otevřená otázka ukotvení Rodinného 
skautingu v Junáku či nikoli (a Rodinný skauting jím již bude v Junáku ukotven).  

Br. Kupka - Dick jako předkladatel objasnil, že otázka bude dále otevřená a v duchu usnesení bude 
předložena skautské veřejnosti k připomínkám.  

Po té NJ přistoupilo k hlasování.  

 
NJ se seznámilo s „Analýzou potenciálu rodinného skautingu a jeho rozšíření do Junáka“. NJ 

považuje toto téma za velice podnětné a hodné podpory v Junáku (mj. v  návaznosti na usnesení 

Pardubického kraje předloženého VSJ).  

NJ projednalo materiál a ukládá VRJ za úkol vhodnou formou seznámit skautskou veřejnost s 

obsahem materiálu, vyžádat si její názor na formy zamýšlené podpory a doporučené kroky po 

zapracování všech připomínek předložit NJ ke schválení.  
 

 
Informování o Novém programu (se zaměřením na rádcovské vzdělávání) 

Br. Kupka uvedl materiál – .ppt prezentaci zaměřenou na rádcovské vzdělávání, které je aktuálně 
prioritou v práci MS pro program a zahrnuje 5 dílčích podprojektů.  

- Rádcovské kompetence 

- Rádcovský zápisník - zcela nově je k dispozici jeho experimentální podoba ve formě 
„handbooku“. Testování bude probíhat ve 40 oddílech. 

- Rádcovská motivační setkání, jejichž nositeli by měly být kraje a která vycházejí z fungující 
Žirafy, se šíří do dalších krajů.  

- Metodika rádcovského vzdělávání – použitelná pro přípravu rádcovských kurzů, příprava 
rádců v oddíle.  

- Rádcovská akademie – rozšíření rádcovské sekce na Teepkovi.  

Následná diskuzi zazněly otázky k Rádcovským motivačním setkáním a nastavení spolupráce MS pro 
program a odboru pro vzdělávání činovníků.  

Br. Dvořák - Rejpal upozornil, že by bylo vhodné vtahovat do problematiky více kraje – např. že se 
hledají testovací oddíly apod.  

Roverský program 

Br. Kupka - Dick v návaznosti na minulé jednání seznámil členy NJ s připravovanou drobnou 
publikací Roverský začátek pro „nastupující“ rovery a rangers, která je v současné době ve stadiu 
připomínkování. 



Na závěr prezentace k Novému programu br. Kupka - Dick konstatoval, že Nový program už se 
dostává do fáze, kdy jsou některé věci ukončené, a většina částí je v běhu. Zatím se daří vše směřovat 
dle plánu do roku 2013, kdy by měl být vlastní projekt ukončen a dále už jeho jednotlivé části „jen“ 
dále rozvíjet a posouvat. 

 

Hodnocení kvality 

Jedná se o projekt pod SP Kvalita oddílové činnosti.  

Aktuální stav – proběhlo testování – družina, oddíl, středisko a tábor, do nějž bylo zapojeno cca 80 
jednotek. V současné době se zapracovávají připomínky a podněty. Cílem je, aby Hodnocení kvality 
mělo pro testované jednotky reálné výstupy. Příští rok by mělo proběhnout první hodnocení „naostro“. 
Skupina je pořád otevřená připomínkám.  

V druhé vlně běží vzdělávací kurzy, VOJ a ústředí – daří se dodržovat časový harmonogram. 

Br. Matoušek - Sirka – ve skautIS bylo u Hodnocení kvality vidět o dvě úrovně níž, teď už jenom 
o jednu – je to záměr? – br. Kupka - Dick – nadřízená OJ teď vidí o jednu úroveň dolů, OJ si dokonce 
může zadat, že nechce, aby ji nadřízená jednotka viděla. Důvod – jedná se o sebehodnocení, je na OJ, 
jak si „viditelnost“ nastaví.  

Ses. Záchová - Beny – účast na testování – problém – z kolika let zpětně se má na otázky odpovídat? – 
br. Kupka-Dick – počítá se, že se bude koukat cca rok zpět. Přímo u dotazníku bude výtah z metodiky 
– zásadní věci, aby nevznikaly nejasnosti.  

 

Školení na téma Komunikace  

Ses. Staňková - Ája přednesla přednášku o pravidlech komunikace.  
 
 

Potvrzení kooptace členky ÚRKJ  

Ses. Schwarzová - Rony představila ses. Elišku Kaprasovou, kterou ÚRKJ kooptovala za svoji členku. 
Ses. Kaprasová nyní splňuje podmínky členství v ÚRKJ (kandidovala již na VSJ v Kolíně, kdy ještě 
neměla dostatečnou kvalifikaci), která je personálně poddimenzovaná. 
 
NJ jmenovalo volební komisi ve složení – br. Přidal, br. Procházka a ses. Olléová a následně 
přistoupilo k hlasování. 

 
NJ souhlasí s kooptací sestry Elišky Kaprasové do Ústřední revizní komise Junáka. 

 

Statut Skautské ochranné služby  

Br. Cvrček - Vezír uvedl materiál – na minulém NJ schválilo NJ novelu statutu v 1. čtení, připomínky 
byly zapracovány a rozeslány jako příloha zápisu. SOS dodatečně doplnila drobný pozměňovací 
návrh. 
 
NJ přistoupilo k hlasování o navrženém usnesení. 

NJ schvaluje novelu Statutu SOS ve druhém čtení. 

 

Jmenování nových členů Svojsíkova oddílu 

Ses. Rocmanová - Káča  představila materiál. Jedná se o návrh, který Svojsíkův oddíl schválil na své 
výroční schůzi, jež proběhla v září 2011.  

PS NJ pro vyznamenání se vyjádřila k materiálu a nemá námitek. 

Po té NJ přistoupilo k hlasování o navrženém usnesení.  

Náčelnictvo Junáka jmenuje členy Svojsíkova oddílu za rok 2011 sestry Miladu Bláhovou ze 

Senohrab, Olgu Hermanovou ze Strakonic, Jindru Holou z Pardubic, Hanu Součkovou 

z Uherského Brodu, Věru Vokálovou z Českého Krumlova a bratry Ing. Kamila Buderu z Prahy 

4, Josefa Ešpandera z Nového Boru, Jiřího Janíčka z Nového Města na Moravě, Vojtěcha 

Janouška z Prahy 10, Miroslava Mádleho z Hradce Králové, Michal Pauliče ze Strakonic, 



Jindřich Ryšavého z Dolní Dobrouče, Jaromíra Švába ze Strakonic, Jindřicha Valentu z Prahy 4 

a Miroslava Všetečku z Hradce Králové. 

 

 

Rozpočet 2012 

Ses. Urbánková - Ivanka uvedla materiál. K rozpočtu proběhla poměrně živá a rozsáhlá diskuze na 
konferenci NJ.  

Br. Slunéčko uvedl, že předložený materiál reaguje na požadavek NJ – jsou předloženy dvě varianty, 
kde je třeba se pro jednu variantu rozhodnout. K materiálu se vyjádřila PS NJ pro rozpočet 
a k vyjádření pracovní skupiny následně VRJ. 

Ses. Záchová - Beny krátce okomentovala stanovisko PS NJ pro rozpočet – souhlas 
s ponížením provozních nákladů, navýšením dotací na kraje dotací na opravy kluboven a základen. 
Nesouhlas s navýšením dotací na celostátní akce.   

Na návrh br. Procházky - Citrona proběhlo orientační hlasování o variantách rozpočtu, v němž se však 
NJ nepřiklonila ani k jedné z variant. 

Následná diskuze se týkala především navrhovaného navýšení dotací pro celostátní akce, v níž zazněly 
argumenty jak proti, tak ve prospěch navýšení, které nakonec převážily.  

Br. Dvořák - Rejpal v tomto duchu navrhl pozměňovací návrh rozdělení dotací vycházející z varianty 
2. 

Br. Baláš - Čiča podal další pozměňovací návrh na rozdělení dotací, o němž NJ následně orientačně 
hlasovalo a schválilo jej.  

Následně NJ přistoupilo k hlasování rozpočtu jako celku.  

NJ schvaluje rozpočet Junáka na rok 2012. 

 
Br. Baláš - Čiča podal návrh na změnu programu – vzhledem k  „přítomnosti“ (on- line) br. 

Slunéčka předřadit bod STS, který měl být dle programu projednán až v neděli. NJ návrh 
schválilo zjevnou většinou.  
 

Problematika Skautské telefonní sítě 

Br. Slunéčko uvedl materiál s tím, že důvodem materiálu pro informaci byly dotazy členů NJ (a nejen 
jich) k této problematice. Konstatoval, že projekt STS je velmi dobře rozběhnutý. 

Na dotazy členů NJ dále objasnil postavení Junáka v rámci sítě sdružení firem, které se podařilo 
vyjednat s operátorem výhodné podmínky.  

 

Neděle 4. 12. 2011 

 
Zpráva VRJ a projekty pod ústředím 

Br. Výprachtický doplnil předloženou zprávu informacemi o ještě probíhajícím Mikulášském víkendu, 
již tradičním Setkáním v Senátu pořádaném ČRDM a jednání s ministrem školství, které proběhlo 
koncem listopadu.  

Dále informoval členy NJ o projednání stížnosti na komisi IK v Plzeňském kraji. VRJ doporučila 
zpravodajce zkoušky zastavit do nápravy stavu.  

Br. Vokoun - Medvěd konstatoval, že Pokyn k registraci byl vydán poměrně pozdě.  

Br. Pelcl-Bilbo odpověděl, že kraje pokyn dostaly k připomínkování již začátkem listopadu s tím, že 
zásadní věci zůstanou. Pozdější vydání pokynu umožnilo doplnit skautIS  dalšími aplikacemi, posun 
dopředu je však možný. 

Br. Berka tlumočil zájem Olomouckého kraje, aby v rámci registrace OJ uváděly vyznamenání svých 
členů.  

Br. Pelcl - Bilbo odpověděl, že problematika je řešena v rámci projektu „Skauti na netu“, neboť 
Slovenský skauting vyznamenání v rámci registrace eviduje.  



Br. Horný - Nab upozornil na materiál pro informaci týkající výběrového řízení mezi 
největšími bankami na trhu, jehož výstupem jsou doporučení pro OJ Junáka ohledně výběru 
bankovního ústavu.  
Br. Výprachtický doplnil, že se jedná o další z benefitů, kde Junák využívá své široké členské 
základny.  

Další diskuze se týkala Ústřední lesní školy, která proběhla v listopadu 2011. Výstupem diskuze byla 
shoda na tom, že se NJ bude touto problematikou zabývat na základě materiálu, který předloží PS NJ 
pro vzdělávání či Odbor pro vzdělávání činovníků a činovnic Junáka. 

Projekty, běžící pod Strategickými prioritami Junáka  

Br. Kupka - Dick informoval o SP Kvalita oddílové činnosti. Probíhá finalizace „formulářů“ druhé 
vlny Hodnocení kvality. Byl vydán experimentální Rádcovský zápisník. V lednu proběhne v Praze 
Elixír 2012. Pokročila práce na Roverském programu, výstupy budou v očekávaném čase. 

SP Personalistika – běží projekt Uvítací balíčky (vedoucí středisek), pracuje se na dalších. V rámci 
odboru se pracuje na Příručce pro vedení středisek.  

SP Identita – dokončuje se práce na plakátech k myšlenkovým základům skautingu, budou rozeslány 
s únorovými časopisy. Projekt výzkumů v Junáku – je nastaven systém jejich zadávání, první výzva 
půjde v prosinci 2011.  

Oslavy 100 let – probíhá finalizace knihy k 100 letům, koncem roku půjde do tisku. Výstava v Muzeu 
hl. města Prahy proběhne v březnu až květnu 2012. Byly vyrobeny příležitostné šátky ke 100 letům. 
V rámci přípravy probíhaly diskuze o „velké akci“, které se nyní vrátily s tím, že půjde o zaštítění 
lokálních aktivit a jejich propojení na den sv. Jiří.  

 

Plán VRJ na rok 2011-12 

Br. Vaněk - Permoník uvedl materiál. Na základě zkušeností bylo nastavení plánu pozměněno, plán je 
více dělen dle priorit. 

Po krátké diskuzi NJ přistoupilo k hlasování o navrženém usnesení.  

NJ bere na vědomí vyhodnocení Plánu VRJ na rok 2010 – 11. 

 

Aktuální vývoj Občanského zákoníku 

Br. Pavlok - Vrána seznámil členy NJ s novelou Občanského zákoníku, resp. s hlavními 
dopady, který novela bude (v případě jejího schválení – v listopadu byla schválena pouze PS 
PČR) na Junáka mít.  
 

 
Setkání s Andreou Demarmelsem 

Na závěr jednání NJ proběhlo setkání s Andreou Demarmelsem, kontaktní osobou Junáka 

v Evropském skautském výboru WOSM. Br. Demarmels krátce seznámil členy NJ s prací 
Evropského skautského výboru, možnostmi vzájemné spolupráce a nabídkami pomoci 
směrem k jednotlivým asociacím. NJ seznámilo br. Demarmelse se svojí činností, záběry 

svých pracovních skupin a aktuální agendou.  
 

 
Po té br. Baláš ukončil 62. řádné zasedání NJ, poděkoval přítomným za účast a popřál všem 
šťastnou cestu domů.  

 

        

 
Zapsala: Lenka Šablová  
 

Schválil: Marek Baláš 


